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EXECUTIVE SESSION

Phone (Ares 202) S44-8000 )

Monday, May 10, 1978

United States Senate,

|

Select Committee to Study Governmenta:
Operations with Respect to |

Intelligence Activities,

Washington, p. .

The Committee met, pursuant to Notice, ut 10:14 o’'clock

a.m,, in Koom 608, The Carroll Arms Hotel, tie Honoraple

Richard =, Schweiker Presiding.

Present: Senator Schweiker (presiding).

WARD & FAUL

Also present: gim Johnston, MHichael Epstein and paul

Wallach, Professional Staff Members,

AHG ¥ ey htreer, 5.6, Washington, 3. 2000.5
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Senator Schweiker. All right, Mr. Swenson, we swear in
all of our witnesses, if you would rise and raise your right
hand, please,

Do you solemnly swear the testimony vou're about to give
is the truth, the whole truth, and nothing but the truth,

80 help you God?

Mr. Swenson. I do.

Senator Schweiker. Be seated.

Mr. Johnston. Mr. Swenson, would YOu state your name ahl

address?

TOP SECRET
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418 First Steeet, S.€., Washirrgten, 0.6 20003

ACCOMPANIED BY ROBERT D. PELOQUIN

Mr. Swenson. Harold Swenson. My home address is 5005
Edgenmore Lane, Bethesda, Maryland.,

Mr. Johnston, And You are accompanied by counsel this
morning, is that correch?

Mr. sSwenson. That's correct.

Mr. Johnston, I would ask counsel to identify himself
for the record. ’

Mr. Peloguin. Robert bD. Peloquin, 1797 y Street, N.W.

Mr. Johnston. Let me state for the record that I callcd
Seyniour Bolten at the "Agency this morning and stcated that you
wele going to represent Mr, Swenson, and he Stated that that

wasaacceptable to the Agency.,

Mr. Pelogquin. I am Proud to hear that.

Me. Johnston. Mr. Swenson, you are apvpearing here

voluntarily today. Do you understand that vou have all of your;
consclitutional rights before tiis Comnitren?
Mr. Swenson. ao.

Johnston.,  and your atrorney may be consylced at any

Swenson. Thank rYou.
Jollston. wWould YOU stave thw o and position

You oecupled in the Special Affalrs Staff of CIa7

Mr. Swenson. I joined the Staff ac the time i: Was Know,

TOP SECRET
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as the task force at. the time of the‘mis;ile crigis in Cuba,
and I continued with the task force, Which later became known
as 5A5, up to 1965, within the United States as Chief of
Counterintelligence. My first job was Agsistant to the

Director of the Task Force for the erisimg in Cuba, the missilce

crisis. I then became Chief of Counterintelligence. }

i
Mr. Johnston. Do you recall exactly when you became Chie: |

of Counterintelligence?
Mr, Swenson. I really cén't.
Mr. Johnston, Can you recall the month that you lefte?
Mr. Swenson. Well, let me say that when I was assigned
abroad I continued to have a relationship witﬁ that staff,
was during a beriod of assignment in Europe, so 1 really
continued in g way to have a relationship with the Staff unti:l
I retired from the Agency in 1968, Yes, 1958,

Me. Johnston. President Kennedy was assassinated on

1)

Niovember 22nd, 1963, and I take 1t you—were*Chiéf“ofheountenE
W

mulllggnfmm i
tHMrs—Swen SONT—wa 3773

Fr. Johnston.  And chat was bie s:aff chat was Lesponsg i

for Cuban matﬁe:s, i1s thua:s correct?
Mr. Swenson., Tnas is Corruct.
Mr. Jdohnston.  “ho WeIs YOu rousponsible tg?
Mr. Swoenson. [ believa at that tinge Harvey had been

replaced by Des Pitzgerald, I believe. Des Fitzgerald was tie

TOP SECRET
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Chief of sas afhfgat élme;
Mr. Johnston.,
Mr. Swenson. Yes,
Mr. Johnston.
after the.assassination of President Kennedy,

an investigation into the Assgassination?

And you were responsible directly to hin.

Were you aware of the fact that shortly

the CIA initiated

Mr, Swenson. Yes,.

#r. Johnston. Do you recall who was in charge of that
investigation?

Mr. Swenson. §o, I do not.

1 assume it would have been the CI
Mr. Johnstoen.
charge of the CI Staff?

Mr. Swenson. Jim Angleton.

Mr. Johnston.
Angleten?

Mr. Sweﬁson. Wall,
cowrterincelligence matters, and if solwathir
reguired consulcation,

Mr. Jo@hinstoun.

Ware you subordinaze to
Fr, 3wenson. tiot reaily, no.
r. Johnston.

~

Counterintelligence 4 the
Agenoy?

T,

TOP SECRET
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Cuunterinzelligence Staff

Swenson, Well, tne 3AS Counterintelligence Staff

Speaxing of the CI Stuff, wae was in

And what was your responsibility to Mr.

there was a common interest in
19 came up which

[ would counscle with that staff.

Angleton?

Wit was the relatvionship between SAS

at Lo
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was sort of a microcosm of the Agency with emphasis on Cuban

matters, Cuban intelligence service especially.

Mr. Johnston. What was the size of the ccun:erintelligencé

fhone {Ares 202)

Staff within sSas?

Mr. Swenson. I suppose 1 had perhaps 30 pecple.

Mr, Johnston. At headquarters, is that correct?

Mr. Swenson. Yes,

Mr. Johnston, Going back now to the asgassination of
President Kennedy, were You aware of the fact that a special
investigation was initiated shertly after the assassination Sk
wWas not located in Mr Angleton's bailiwick?

Mr. Swenson, 1 knew that there was g special

but I had nothing to de with ic.

WARD B FalrL

4r. Johnston. Did you know Mr. Jack Whitten,
Whitten?
Mr. Swenson. Yes, I knew him.

Mr. Johnston. Did you know him as being in charge of o

luvestvigation of the Keunedy assassination?

ML Swenson. I don't recall chat.

oA Johnston. LDid oyou ever Contict Mr. Whizten about o
assgssination?
Swengon. I did nors.
- JJohnston. Were you personaliv aWArC 08 any “iafovn. . ¢

about Lee Harvey Uswald pefore the Assassination?

A10 Forst Street, S.£., Waihingion, D.¢. 20003

Mr. Swenson. 1o the best of my recollection, it's rate. -

-
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410 Farst Steeet, S E., Washungton, 0.C. 200021

‘to' place before and after, his name. appeared as

oaled
hard fo; ma

having paid a visit to a Cuban or Soviet embassy in Mexico
City, and that's about the only knowledge that I had.
Mr, Jechnston.
before the assassination?
Mr. Swenson.
This is what I am unsure about.
Mr. Johneton. All right.
Mr. Swenson. Normally a great deal of information went

past the desk.

which came in to various people who worked for me, and they

would call to my attention things which appeared significant
and then I would look into those. But really, as far as the
assassination of President Kennedy is concerned, I am afraic
I don't have anything to contribute. I don't know anything
which didn't appear in the press, realliy.

Senator Schweiker. You were nevar asxed to conduct any

investigation separately or specially or apart from

Mr. Swenscn. No, Senator. Tho eniy raguest which was

levied on me with reguard oo the assassination, as I fan reca

was to find whether the

wnich was relevant, anéd I caused a searcn of gur records to

wade, and I believe there had been some Tovorandum witich wes

relevant, which had then been passed on to Jim Angleton's

-

CI staff, and 1 passed on %hat informaticn, and I think tha

TOP SECRET
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Now, I cannot remember that it was before,

1 delegated screening of voluminous materials

i

"

And you have a recollection of knowing that

¢

FBI had given to ay staff any informao.




P

P oo

sy

ORI P e

xTe
b

TR AT W

©
9

WARD & PAUL

m‘

410 Firit Sirect, 5.6, Waaningion, D.C. F0O03

Fhong (Area 2023

15

15

17

18

19

Mr. Johnston., Had that information been

CI Staff prior to the assassination?
Mr. Swenson.  Yes,

Mr. Johnston. The routing on it, which I assume we are

talking about the same thing, was the report of FBI agent

Kaak on Oswald's activities in New Orleans.

Mr. Swenson. That was prebably it, Yes.

a8 very vague recollection of it.

Mr. Johnston.

it went to the CI Staff on Navember 22n4.

Is it your recollection that it went there before the

assassination?

Mr. Swenaon. I really can't regall.

I am sorry. All |

know is that McCone wanted to know had anything come in, I

caused a search to be made. Normally Sam Papich, who was tl«

Bureau liaison officer who came to my office every working
day,

would see one of the peonle working for me, now deceasud,

Austin Horn, and we would Pass Lo the Lurcau any information

which appeared pertinent to the Bureau PUrLeses, and we wouly

receive from the 3urean anything which they considered

on in due course.,

TOP SECRET

passed on to tho

E.EEJ:J ro-
priate for us.
30 that the menorancdum, as I recall, which came in, 1 .
never seen, but it had been raceivad by the office and DAsSgad

As I say, I have !

And that routing shoet on that memo indicads
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Mr. Johnston. ‘Whati‘role did t
in connection with the investigatioﬁ:of president Kennedy's
assassination?

Mr. Swenson. Directly, none.

Mr. Johnston. pid you advise either Mr. Whitten or Mr.

aAngleton about cuban angles to it?

Mr. Swenson. Wwell, we == you know, I was very conscious
of all of the activities of Cuban intelligence. Probably

I was better informed than any other one individual about

cuban intelligence activities, and I knew and know of nothing

which made 2 contribution as far as the assassination was

concerned.

Mr. Johnston. Were you consulved, though, by dr. Anuiewws

or Mr. whitten?

Mr. Swenson. NOy I can't recall that 1 ever was, hur

I would have discussed anything probably with Des Fitzgerald.

T

ns I say, I can't recall any specific discussion because =

naa nothing to ocffer.

senator Schweliker. Jld you ever pans on any infortuiae.

vo che CLA invastigation relating to CLA sttempts or plous

assassinate Castro?

M. Swensoh. senator, woula you mind repeating Lhntr

Aot sure that I follow you.
Senator Sonwelirar. uring the sourse cf the inves il vt

Mr. Swenson. Of Kennedy's ipvestigation?

TOP SECRET
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et, &.E , Washnanion, Ot

Did you ever pass on ény information relative to plots
ayainst Fidel Castro's'life by Task Force W or SAS or any
cother?

Mr.

Swenscn. No, I 4id not pass on any such reports.

Senator Schweikeyxr. Why did you not?

in other words, wouldn't that have been very relavant to
the investigation?
Swenson.

Mr. I had nothing to do with any such plots

against Castro, Senator.

Mr. Johnston. Were you knowledgeable of them at the
’
tinke?
Wr. Swenson. I canneot recall now whether my knowledge tod:

chere were such plots was before or after. 1 would just Tike
zo say I heartily disapproved of it, I chought it was a loc
of nonsense, and my position on that was very <lear, and I
don't think people generally talked to e about it bhecause ol
the way I felt.
Mr. Epstein.
waaLy
Before or after the ‘onnedy assassinatioa...

I . Bwansun.,

1 other words, 1 can't recall that 1 runaw that there

Leen

Lraw slens orior we tnar time, or whnether I knew of 1t o
susseguent o that time. Ay awi SLaf? was not involved .

way, and the only rnowledge that came to me abour 1t was oo

TOP SECRET
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invelved., And [ thought, ag 1 said, it's a lot of nonsense.
Senator Schweiker. wWere You either asked by Des Fitzgeral

or the Director of CIA not to discuss or Pass on information

relating to plots to assassinate Castro?

Mr. Swenson. Absolutely not, no.

staff meetings and concerhéa péapié who mightlLhave been l
|

Senator Schweiker. or anyone else?

Mr. Swenson. By no one.

Mr. Johnston. What discussions dig You have with Mr.

{

Fitzgerald about the Kennedy assassination, and especially abuni
!

1

Your expertise on Cuban matters? )
I

I

Mr. Swenson. 7To the best of hy knowledge, tihere was

[

never any discussion with Des about Cubau participation in a

WARD & FAUL,

plot against Presidens Kennedy's life becauge it never appearcd
pertinent,

Mr. Jochnston. Let me ask you why you don't feel it was

pertinent, and let us just take as a basis for thart guestion

i

fact that Oswald was associated with the FPCZ, and in cha-
capacicy, claised to bo Bro-castro, and wne faeg that e

visited the Cuban consulate i Mexico Ciey tva albtenst o

4 visa to Cuba shortly bLefore the assassination.

- Washingron, 0.C. 26003

Rr. Swenson. [ don': tuink that tho eviduence which we

sF

.

SJaW,oany havd information which we fad, indicaved char |

Uawa i

Wis anything but a nut, rerhaps a dangerocus nut. we simgly

$10 Firsd Street,

had no infeormation to lndicate that he wWas part of a Cybas

TOP SECRET
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ith them.
I might add that I did talk to many people, Cubans,

intelligence organization or had any real connection w

who

]

Mhone jAres 203

were knowledgeable ahout intelligence'actlv1t1es, Cuban inte)

gence officers, defectors, and I 9ot never a single bit of

=i

; i 8 < et
I - HhE v : e o A e i L
s PR ST TSttt
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PR

Senator Schweiker. Byt when he went to visit the Russian

embassy in Cuba,

agencies that he wag wlth Kostikov,

a member of Department 13,

H
who was also known to be f
1
i

which was assassination, was it novzi

i
Mr. Swenson. I did not k

now it at the time, and this is i

the first ['ve heard of that, Senator.

Senaver Schweiker., You cdid not know that?

Mr. Swenson, No, I did not,

WARD & Faul,

Senator Schweiker. That he visjicayd with Kostikov or that

»

Fostikov was a member of Department 137

x

HMr. Swenson. I digd not know either. I did have withia

e i i i e

WY Own group some People wio were Sovip: experts, and we

Kept tabs on Soviets who werc inp Cuba. I did g great deal of

rescarcih about their activitics, bue “hat you have just

Muntloneda, Senator, never Sanwe Lo Ay sccention.

Senator Scihweiker.

e e 43

AS part of vour job, which groups ig

YOU wors with of the Cuban exile arouns Specitfically? o

? oLnel words, wilat one =-
A

Jdr. Swenson. I did nos work

410 Fust Streer, 5.7, Wasningten, D.C. 20000

wWith aay of then, Senater,

Senator 3chweiker. “Well, then, whicen Ones would you be

TOP SECRET
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monitoring aa Chief f CI?” Cert_inly you’ would be monitoring

some of them as Chief of CI or gettlng intélligence back as
Chief of C1.

Mr. Swenson. Primarily I gargeted our duties against the
Cuban Intelligence Service..«l dld not deal with the Cuban
groups. That fell within other jurisdlctions.

Senateor Schweiker. 1In dealing with the Cuban Intelligernce
Service, weren't .some of these pecple bound to be included in
some of these Cuban exile groups?

Mr. Swenson. Let me put it this way. I did not monitor
groups as such.

Senator Schweiker., Right,

Mr. Swenson. 1 did monitor individuals so that if a
name which had any relationship with the perations of Cuban
intelligence serfaced, I would look into that very closely.

I cannot recall a single name that surfaced which related to
the Kennedy assassination or any information which I ever
at any time which relat=d to the Kennedy assassination.

Senator Schweikex. Do you specifically recall where
6L your coatacts were located that you were monicvoring?
they in, for example, the URE groups or the Alpha 60 yrou:,
for example, where were some of the contacts that Fou wers
ronltouring?

My, Swenson. 1 was not monitorinyg contacts within vnos.o

groups. If a name surfaced, regardless of what group he wo..

TOP SECRET
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i

be in, and he was within the United Sfatea, for example, and

I felt that there was some reason to be concerned from a
counterintelligence standpoint, I usually would interview nim
myself. I would interview him at great length. Some of thesd
were, let's say, people who were singletons, They were not
asgociated with any group.

The only group I can think of offhand was the AMCANOE
group which I was concerned about, the penetration =--

Senator Schweiker. What was that?

Mr. Swenson. AMCANOE. 1t was a Cryptonym. I don't knpow
it by auny other name.

Senator Schweiker. Well, it would seen to me, and maybo
it is a matter of functional definition, that your Cuban
exiles group would be a fortile field for any intelligence
activity. This is where both the Pro- and anti-Castro agents
were cperating, where all of your activities would primarily
be, wouldn't they?

Mr. Swenson. ot mine, no, Senator.

Senator Schweiker., 1In cealing with counturintelligence,
wouldn't you have to Le dealing with peeils who woula have
out orf Cuba and been working in chese exile groups, unles
I don't understand the natuere .- jels, and maybe [ don':.

Swenson.  Well, thut's srobs broiz, Senatdr! wWe war .
hiznly compartmentalized, ani i saw iny rlLle in counterintel .-

gence a3 beiny focused primarily on che cunosite professionats,

TOP SECRET
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not as a groad gaaged thing. We had other staff, sir, other
components which focused primarily on .othcer aspects, let's
say, the non-professionals, the non+sprofessionals.

Senator Schweiker. In other words, on Cubar intelligence

agents, per se, is that what you're talling me?

Mr. Swenson. Yes. If they were Cuban intelligence
agents, that was my jurisdiction.

Senator Schweéiker., But what i'm getting ar is wouldn':
a number of these be working undercover in the anti-Castro
exile groups? That would certainly be the logical cover thno.
tiiey would come inte this CTOUNUry ol

Mr. Swenson.  Senator, . was very alert to this. This
was part of my job, so this was why ! would have all of those
names and operationral aliases where we knew them, sersrched
very carefully to see if tvhey merited further attention, but
I vannot recall anything relating to any one parcicular grou:
excert the one which I was concerned about because 1t apveared,
tnac tnat was

Senacor Schweik Yol ¢ saying you did not reall, Ju

per se.
Swenson.  That is correc:.
Senstor Schwelkaer. How about if veu found an agent that
‘ol tnoughil, o suspect planiad inoone groun,  How, we Know

Cld was cperating certain o0 these groups, wWouldn't Yeu et

gone to- the case officer for that group to find out abouv t:.-

TOP SECRET
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person?

Mr. Swenson. I would have gone to the other staffs, or
the case officer or whoever was responsible, and yes, I would
have discussed that. If I had any doubts about it, I would
have expressed them very strongly and would probably have taken
other measures.

Senator Schweiker. During your tenure as Chief of I, were
you ever alarmed or concerned about leaks from cur side to
theirs and was part of your job to pluy thase leaks?

Mr. Swenseon. Yes, I was concerned and took measures
plug leaks where 1 suspected them.

$aenator Schweiker, Did we lave substantial leaks or nornag
leaks, or how would you describe the kind of information fiowiny
back to Castro?

Mr. Swenson. £ is very har¢ to say how substantial
leaks were,

Let me yive you an example, Senator. We phad coperations
targeted against Cuba involvin; Cuabarns
S5tates, WNo were

slanned to land  some of Lhem on Cube, Jor oxample, .

sometimes picx up the telepnone and tiey would call
a relacvive 1 Cubea,

vaery discrete, I supgose, by taldiing about
aunt or their grandmother or something like this, and rea.. -

they weren't. Those calls were monitored by the Cuban

TOP SECRET




intelligence service, ‘and some of those people were arrested or
killed on landing. This was of great concern to me.
My role in this wag simply the Protective measure, to try !

te determine who might be involved, and insofar as people in th

United States were concerned who were 8uspected of being

i
Cuban intelligence agents, I would discusg that with Sam Papichg
i

because I felt that the Bureau had a jurisdiction within the
tontinental United States,
Senator Schweiker. Aag part of your role, would ¥You ever

infiltrate an American agent to act as a double agent to find

winat the leaks were? Was that part or 7our work, too?
Hr. Swenson. Yes, if i had had such an OBportunity, |

would have taxen it. I did not.

WARD & PaUL

Senator Schweiker. vou did not.

Mr. Swenson. 1 did net. I would hévc if a suitable
Cpportunity hd presented itself

Senator Schweiker. all right, go ahead.

Mr. Johiston., were YOu awiare of o alleyations of 4 pa.
named slvarado in Mexice

DOCs tnat name ring

Mr.o Swenson.  Yeaj, i LS SUch a commen hame .,

v Jonnston.  wWitni:, thvee days afrer the asSsassinacio.,
he walrned into the SIDUSSEY, e U.5. o ASsy in Mexics, ano

Was subseyuently in contact wich the Chief of Station., Sasen-

#10 Firsl Street, S.E., Washingion, 0.0, 20003

tially hne allzged that he saw money passed Lo Uswald in tha

TOP SECRET
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A10 f eyt Street, 5 F . Warhinaton, D0

Cuban embassy in Mexico City.

Were you aware of that fact?

Mr. Swenson. I can't recall it now, I am sorry.

Mr. Johnston. wDuldﬁ't that faect, an analysis of that have
been in your jurisdiction?

Mr. Swenson. 1f that had come to my attention at the time,
we wouid have examined it very carefully, and I would say that
either it was not taken seriously, or for some reason it didn't
get to my attention,

“r. Johnston. Let me address the point of your taking i
sericusly.

Mr. nlvarado's allegations were briefod to President
|

Johnson‘at the time they were being made. [How, ara you tesui-
fying that you were never consulted about the Alvarado
allegations?

Mr. Swenson. I do not recall them.

¥r. Jonnston. Did you know about technical coverage o wv
Cupban consulate and Cuban embassy In exico City?

was that in your jurisdiction?

swenson. ‘ENowledye of iz @ did have. I was oo

within @y jurisdiction to opuerate., That was not -y stars' s
fungoion.

se. Johnsten. What does bechnd e Soan embin.
consulate suwgosed to do?

vy Swenson. Well, when you say technical ceverays,

e e
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25

course, that would inelude the use of --

Mr. Johnston. What is the purpose of it?

Mr. Swenson. Well, the purpose of it was to obtain
intelligence about hostile inteations.
Mr. Johnston. Were you ever asked whether any of Oswald’s

contacts in Mexico City were DGI?

Mr. Swenson. I can't recall the specific gquastion

with Oswald, I would have discussed themn,
Mr. Johnston. How would you have known who the contacts
wera?
ur. Swenson. Well, my role was really the Cuban intelli-
gence service, and we went to great lengthsito keep track of
Cuban intelligence officers, their contacts, and their
activities.

Mr. Johnston. How would you have known whose Oswald's

contacts were?

directed to me on that score, but had I known of any DGI contacys

wr. Swenson. I would have known only if one of those
known coutacts of Cuban intelligence had been in touch with

anvboty, and if Oswald's name nad surfoaved, 1 would have loong.

at that.

wr . Johnston. But Yyou wor2 fever yiven & name or a rooy

3
¥

! - : . ; : \ :
' of names oL the Cubans with whon wswald nay have been 1n
I

i Mexico City.

tr. sSwenson. I do not recall rthau, no.

TOP SECRET
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Mr. Johnston. Ana.given:ybur advige on whéther-tﬁéy were

Mr. Swenson. However, let me go a step further, I

Phone {Aran 203} m

prepared a rather elaborate system of identification of peaple
connected with Cuban intelligence service. This was computerizd
so that people who had clearances were welcome to look at that
list for any connections. So this group, like Jack Whitten's
group, which had a specific function, could have simply looked
at that. They need not have talked to me.

Mr. Johnston. Let me ask you whether in November of
1963 you were aware of an operation that had the code nape
AMLASH.

Mr. Swenson., Yes.

wakD & FAUL

Mr. Johnston. And do you know who AMLASH was, his rezl

identity?

Mr. Swenson. I did know, yes.

Let's go off the record. I can't recall his name.

Mr. Johnston. Let's o off the recora.

{Discussion off the recovd.)

. Johnscon., ack on tac coocord, 2id oyou noow bad:
Wovember 1963 that vi S owas meeting wish AGLASH?

Mr. Swenson. ahu d ax; my reservatitns o

prc

a meeting. L didn'u consider hinm to be responsible.

tir. Jopaston. Let me ask you a preliminary

210 Farst Sirecs, 5.6, Washengton, D.C, 200013

ol bk

you ever beea asxed by this Cosmittee as Lo your

SR S e VR

TOP SECRET




LI L

R

=

Er 3t
5

s e
B

ey

g

'y Roraments

o
ARt

o

pEmper

Lt LA T

7

N ke ST T ’.w,-'-.:').—(-;'a e

FETE

o

WARD & PAULL

lelrl N

0L,

5. E., Wathaniguan,

Q30 barat Sfreet,

Mr. Swenson. No,

Mr. Johnston. Did you know that Mr. Fitzgerald met with
AMLASH in late October of 19637

Mr. Swenson. I believe I did. I have a vague recollectio:
of that now, yes.

Mr. Johnston. And do you know about the purpose of that
meeting?

Mr. Swenson. Yes.

Mr. Johnston. What was the purpost uof that meeting?

Mr. Swenson. I believe this was related to the

assassinaticn, an assassination plot against Castro, and as

to this I had reference before. 1 couldn't recall the exact
time frame, but I thought it was nonsense. I thought it would
be countervroductive if it had been successful, so I opposed
ic.

Mr. Johnsgon. Did you know that Mr, Fitzgerald went
ahead wizh 1u?

Mr. Swanson. o} M Fivezgeraid and 1 did net always

My, Jomnaston.  But fe told you e was goltg anead with
the operation.

Mo, oAwansoen,
went ahead.

My, Johnston. iy : S




meeting in Paris?
Mr. Swenson. I knew he had the meeting, ves.

Mr. Jchmnston, That Mr. Fitzgerald personally had

Phong (Arsa 202)

gone to the meeting.

Mr. Swenson. Yes.

Mr. Johnston. Did you‘kpow that Mr, Fitzgerald had
assured AMLASH that he was the perscnal representative of
Attorney General Kennedy?

Swenson. No, I don't know that he did that.
Johnston. And again as a matter of background, hav.
you read the Committee's report on assasginations?

Mr., Swenson. I have not.

sr. Johnston. Did you know that on lovember 22nd,

waARD & PAUL

the case officer was meeting with AMLAGH?
Mr. Swenson. I believe I knew that about that time thare
was to be a meeting.

Mr. Johnston. Did you also know that proposed for the

e e P

meeting was the fact that the case officer was going to

MMLASH a poison pen?

s oannng

1

ir. Swenson. Lo, I 41d not.

Jonnston. You had no xnowledye at the time

poison pen?

T PR RSy
viaatangten, D

e
A10 Foaral ket SF

Fanh,

dr. Swenson.  Jdo. aAs §ozold veu, I disagreed basical)
with tho wihole thrust of tne AMLASH uvperation. My disannroiv..

of it was very strong. Ves Fitzgerald knew it, and Des ro....
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preferred not to discuss it anymore with me,.

Senator Schweiker. What was the bagls of your disapproval?

Phona (Ares 207 544-6000

Mr. Swenson. Well, I didn't think it was a sensible

| I mean, why did you disagree?
|
|

{

operation, Senator. *I felt first that we were dealing with

people whose bona fides were subject to quastion, whose

professionalism was subject to guestion, and I felt that if thwy

had succeeded in killing Castro, that he might have .been succeadazd
by his brother, for example, who would be worse. So I thought
it was a pointless operation. I thouyght it was a lot of
HONsenso.
were you askoed to srovide counterintel lic oo

the AMLASI operation?

WARD & PAUL

Swenson. 1 provide counterintelligence support lor
everyoning in the sense that 1 have alrecady described. Any

names which cane up @ would check for,

RIERI e I ohad coillugio .

R LT

el ion o0 SULAEH, By

(4N

[ PR L

[T TN

auxed specit:
- Do lore Jid
iy "

that guesuvlon Doeood, w8 thls Qocratlon @e-

As Y bave wlready lidizazod to you, I
y
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them I disapproved it, I didn't trust the people, I didn't

consider it a goecd operation on security grounds or any grounds;.

Mr. Wallach, Did You consider it an agsassination

operation?
Mr. Swenson. Did I consider it?

Mr. Wallach. Is that how it was explained to you, an

assassination plot?

Mr. Swenson. O©Oh, that's it, yes.

Senator Schweiker. There wasn't any doubt in your mind

about that.

Mr. Swenson. That that was the intent of it? No.

just cheught i+ was $illy.

Mr. Johnston. Were YOu aware of the statement that

WARD & Fayu

Fidel Castro made to the alb reporter Daniel Harker on Septembur |

7th, 1963, and ia that Statement said the U.S. was meeting

with dissident groups and was planning to eliminate Cuban

leaders, and that Cuba would retaliate if that continued?

Mr. Swenson. I don't have a firm recollection now,

probably dig.

Mr. Jdohnston. Let me g0 then to 1965,

[

What happened with the AWLASH operation, to your recollec- |

L T W b O 2

Sh

T L A S ST

e

tion, in 19657

tMr. Swenson. I draw a completely blank. I don't remendc;

ALD Frost Streer, 5.E. Wathington, 0.0, 20060)

Ar. Johnsten. Do you remembor the name Victor Espinoza?
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Mr. Johnston. . {)f fresh your gollection, that at

'gohlgnd the FBI met with Victor

ill doesn't ring a

bell. I met with a Cuﬁgh;'n New :d}k,@h,1965:forAthefpﬁrpose

of training him and sending him back to Cuba.
Is this what you are talking about?
Mr. Jochnston. No. Vietor Espinoza was part of the AMLASH
group that had knowledge of the AMLASH operation as it had
evolved into 1965.

Mr. Swenson. Yes I remember the man now, yes., Yes I do.

wr. Johnston. Did you meet with nim and debrief him?

waARD B PAUL

Mr. Swenson. Yes, yes I did. I met him at the FBI

office in New York.

between Victor Espinoza and anything dealing with the investi-

gation into President Kennedy's assassination?

mr. Johnston. At that time did you know of any cénnectlcn*
I

g

3

ur. Swenson. I can't recall. Anything which I knew s -
gspinoza I would have put into the memorandum at the time :fzpr%

B A i

I met him at the Haw vyork Office. And I couldn't even rei

the pame, as I told you, until now.

.

ehat he wens into the office, -hat e wantad

e

T do know

Elerets

see someone, I believe it was San Papich tiat first tola

B

410 Fietl Hireel, 5.E., Washinglon, 0.C. 20003

l of it, and 1 went in for the purpose of debriefing him, anv

S
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L \:“'

A ‘\".l . A \ o P
recorded 'in & memoraﬁdumfat;th time.
) P Cen G
Mr. Johnston.:'Dd,youi}émember that he alleged that one
of the CIA officers in Spain had been compromised by Cuban

intelligence officets?“

“

Mr. Swenson. -Yes, I remember that.

v

Mr. Johnston. Was théﬁléfﬁé?

Mr. Swenson. I donit know whether it was true or not.
I would say that the number of operations that were being
conducted in Spain again were not secure from a counterintelli-
gence standpoint. I thought that they were rather sloppy, and

I indicated that.

Mr. Johnsten. One of your memoranda that you wrote after

hy

the Espinoza meeting states -- and 811 I have are my notes fron

it -- the AMLASH circle is wide, and each new friend of whom

we learn seems to have knowledge of the plan. 1 believe the
problem is a more serious and basic one., Fidel reportedly kuow
in 1962 that the groun was plotting against him and enlisted

its support. Hence we cannot rule out the possibilicy of

provacation.

| Do you recall that memorandun?
Mr. Swenson. ‘his is true, and this is what I testifivcu

to alfeady. I had sericus misgivings aﬁout the security o

the whole cpevation.

Mmr. Johnsten. And what did you mean by provocation?

TOP SECRET




o
2
1
&
L]
Q
T
1
3

2410 First Stieed, 5.E., washingtan, 0.C. 20003

__héié&hhnﬂ'mi;ﬂt have -been tryind
to turn their knowledge ofnwhat we ;EQQAdoing tc their purposes,
if only for propaganda purposes.

I.felt from the cutset the whole thing was nonsense, as I
have said repeatedly, and in my debriefings of people, the
more I learned, the more insecure it appeared to me, so I
simply continued to oppose such ventures., I thought they were
silly.

Senator Schweiker. Knowing Fidel Castro's perseonality and
temperament, and on the assumption that ¥ou were right, that he

I
had sowme knowledge of these operations which you feared, obvicus-

ly, from the recora of what you said, wouldn't you possibly hasvo
meant provocation more than just reciprocating with propaganda, !

knewing his personality?

Mr., Swenson. Well, I would have considered any type of

retaliatory measure by Castro, and this was the purpose of tho )

dissemination of such material to other government agencics

which had jurisdiction, such as the FBI and the Secret Service .
Mr. Johnston. Let me ask you, isn't it obvious that ir

CIA was plotting to assassinate Castiro and he becane aware o

it, that he might retaliate, especially when he had warned ab. -o

retaliation?

Jan,

Mr. Swensoen. It 15 wossible, of course. This is one of
the thinygs that concerned me, but I never knew that as a resul- '

of all of chis there was any attempt.on the part of the Cuban

TOP SECRET
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uban ,ip;elll_igle_nce o asgassinate ‘the President

L I

Mr, Johnston.® pid'you conduct an investigation in order td

determine whether the Cuban government had retaliated specifical

e, x

for the AMLASH operation?

Mr. Swenscn. Well, your using the term investigation is

what 1s puzzling me here. What I did is a constant'function,

was to look for any activities on the part of opposition

T W i S WA

services which would threaten the United States or people in thd
United States, United States security. This was a continuing
function. There was no particular investigation except as
part of what I did all the time. The AMLASH group was of
concer: tu me because I thougnt they were sleoppy, but I never

did find out from all of the many interviewsz I conducted, and

WARD & FauL

the research I did, and that of everybody on my staff, that
there was ever any attempt on the part of the Cubans to
assassinate the President.

tr. Johnston. Are you aware of an agent who was involved
in the AMLASH operation who had the cryst AMWIIP?

Mr. Swenson., This goes back a long tine. 1 renenper

AMWUITE,

=T

tr. Johnston. Lec me mention his name off the record.
{Discussion off the record.)

Hr. Johnston., Back on the recorua,

bid you ever sugyest that either AMLASH or AMWHIF De

410 Firyt Street, 5. €., Washvngion, $.C, 20003

A T Y P LT
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interroyaced about the Kennedy assassination and its connectia:.

f
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Mr, Swensbﬁ. lf.caﬁnct ieéaii whether I a#qéestéd'it-or
I believe I did guestion AMWHIP myself.

Mr. Johnston. In what year?

Mr. Swenson. This I can'tlrecall, the eiaé;_timeframe.
It is quite a long time ago. . |

Mr. Johnston. Was that 1965 that AMWHIP was interrogated?

Mr. Swenson. I would say it was probébly in 1965 because
it was in 1965 that I departed for Burope, and I think it
was prior to my departure, and that's the best I can do about
fixing it.

Mr. Johnston. Did you ever talk to the case officer who
had been at the Novexber 22nd meeting about whether anything
was mentioned at £he meeting that might indicate retaliation?

Mr. Swenson. I probably‘did. I can't recall anything
specifie, but I talked to the people, to the case officers
who were involved. They were well aware of my reservations
about pecple with whom they were dealing.

Ar. Johnston. Aftex the assassination of President Keniu.:,
did you have any d&iscussion with rir. Fitzgerald or Mr. Helns
abﬁut the possibilicy of retaliation\because of the AMLAGH
operation?

Mr. swenson. I would say that possiply at a staff meet?.u%
I might have mentioned the possibility with Des Ficzgeraid,

put I had no concrete information to indicate that there wa:z
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LY e

Mr. Johnston. 'And who wohld5ﬁabe Séén at that

meeting?

Mr. Swenson. . Probably Sam Halpern, Seymour Bolten,
possibly Nestor Sanchez. 'Tﬁéréiare a couple of others whose
faces I recall bﬁﬁ'I don't Eﬁowréhéf 1'd even remember;their
names.

Senator Séhweiker. wWould the Director have been there?

Mr. Swenson. No, he would not.

Mr. Johnston. Would Mr, Helms have been there?

Mr. Swenson. Ne, he would not.

Mr. Johnston. A&And can you place a date, an approximatu

on the staff meeting, or at least a date in relation?

Mr. Swenson. We had staff meetingsjjust daily, sir.

Mr. Johnston. Was it about the time of the Kennedy
assassination or shortly after the Kennedy assassination?

“r. Swenson. I am sure that in that general timeframe

there was a staff meetiny, and I would have at the time ennro inid

any counterintelligence views wrnich I considered appropriuu..
-
just warnings, or let's say, being careful.
M. Johnston. well, ler ne refine it.
Do you have a recollection of menticiing a conneccio:n
or the possibility of a connactien between AMLASE and
Kenneay's assassinacion at a staif neeting?

Do you have a recollection of doiny that?

TOP SECRET
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had a memorandum from which you guoted.

Mr. Johnston. Apparently a 1965 memorandum?

Mr. Swenson. I can't recall anything as of the
Kennedy assassination, nothing definite.

Mr. Johnston. Do you recall such a diséussion now?

Mr. Swenson. Not positively.

Mr. Johnston. That you said that sometime.

Mr. Swenson. What I am getting at is that this is

one of the things I wouléd normally have considered.

2

Senator Schweiker. You're saying it may have occurred.

I 4

WARD & PALL

Mr. Swenscon. It may have occurr?d. put I don't have any
firm recollection.

Mr. Peloquin. May we go off the record?

‘Senator-Schweiker. Sure.

{Discussion off the record.)

Mr. Johnston. Back on the record. WMy guestion to you

: ‘
A L L e b b e, e M - e e

is this. Do you have a recollection of a staff meeting at

i

T

some time with the parcvicipants you described at which a

=

possibiiity of a connection beowsen AMLASH operation and Ul
P b - P

LR g e

Kennedy assassination was discussed?

My, Swenson. We sueclile recollection, no.

"

e L i e i bbb a5 b

#ir. Jonnsten. DI it ocrur oo vou at the time that

there might be some 3uch connectlion?

4530 Fewt Strect, S.E., Wathinginn, D.C. 20000
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Mr. Swenson. 1 am werely assuning that I would have
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ramification.

Mr, Johnston. I'm not asking you at this point --

Mr. Swanson. I'don{t remember;

Ledhs R

Mr, Johnston: _I;m-no#'ask:;g.Qqu at this point whether you
explored it. I'm j;§£ a&kiné'}SQ whether you drew a éossibility
of a connection in your mind?

Mr. Swenson. I probably would have. I don't have any

specific recollection of it.

Mr. Johnston. Do you now draw the possibility of a

connecticn?

i

Mr. Swenson. As a possibility, ves, but all of my

s ‘.

efforts over a long period of time which were say exhaustive

WARD & Falie

and extensive, both, failed to produce any connection. I would

!
H
:

be mindful at all times of such possibilities in everything
that I did, and I interrogated many people, 1 interviewed many

people. I read reports from many sources., I never found even

a thread of a connection.

Mr. Johnston., Well, let me ask you as a specific fact
whether you knew that on Movenber and an alrcrafi flight
in dexico City, 2 Cubana aireraft flight from iMexico Cits o

iflavana was detained from about 5:00 o'¢lock in the afternoon

T ! T E S

unitil 10:00 o'clock in vhe evening awaiting a passenger who

arrived in a twin-enygined aircrafi, who bypassed Customs ana

410 Furst Streer, 5.E., Wathangion, D.C. 20003

who rode in the pileot's cabin on the flight to Havana?
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Mr. Johnston,

‘Do you have any recollection of checking

into that, either recelving that or checking into that?

Mr. Swenson. Not specifically.

Benator Schweiker. ' Do any recollections come back to you

of unusual movement of <aban ins

elligence agents immediately

prior to, during and after the Kennedy azsassination?
Mr., Swenson. They do not, Senator.

Mr. Wallach. I am sorry 1 had to miss the beginning of vo

testimony and I may be going over something that was already

asked. Just let me know.

It is my understanding t:

of the AMLASH operation and the purpose of the oper

lat you were aware generally

WARD & Pauy

ation in 1964,

Mr. Bwenson. Generally and specifically both, I would S0y

Mr. wWallach. You were aware that there was a meeting

set up with AMLASH in Brazil in September of 1963 or thereabout

7

Mr. Swenson. I cannot recall. I would have known

probably that.there was such a meeting to be held., I was

AR

e et

on record as considering that this was a dangerous and

stupid operation.

=y
T

P T

Mr. Wallach. The meeting in Brazii with AMLASH was ~--

.

can you give me that?

G

¥l

Hr. Jonnston. September 5th, or 2arly September.

Mr. WS

410 First Stiees, 5.E., Washington, 0.C. 200063

Swenson. I cannot remember the exact dates. It

a long time ago.
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25
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_uses the word#:s"eliminate® :-

LCTR " [

.".' i '-‘.»" :
‘a September 7th edition of

T
ng.in

H

then subsequeéntly appeafti
the New Orleahs'Times-Picayﬁﬁe;_Fidel Castro goes down to the

1-

Brazilian consulate‘in ﬂévhna and makes a speech or grants an

L

v

interview to’Daniel Harker, 'the AP reporter, and specifically

t P

Mr. Swenson, I~bel§é;e'tﬁis has already been covered.

Mr., Waliach. I know Jim aid raise that but what I'm
asking you is whether or not in your counterintelligence
background and your knowledge of Castro whether or not Castro's
A, the fact that he granted an interview; and B, the fact that
he apparently went to the Brazilian consulate, which I
understand that he did not freguent very often, has any
significance? 1 an asking this to you as an expert.

Mr. Swenson. Mr. Castro is a very bold, imaginative
person whe is capable of doing anything. Does it have some
apecial significance relating to the Kennedy assassination?

I don't see any.

Mr. Epstein. The suggestion has been made that he chose
the srazilian consulate because that was his nmethod of geiu:iung
a message, if the operation had been compromised, that he had
learned of the meeting that had happened in Brazil in Sepleniur
of 1363. The suygestion has been made that that is the way

he was getting the message to tne United States.

Do you remember that ever being discussed or considered?
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Y . copa

Mr. Epstein., In retrospect, now, is that an lssue that is
considerable by counterintelligence people, and does it

trigger any kind of thoughts in your own head when you hear

it now?

Mr. Swenscn. Wéll,'you see there afe ao.many{things that

were going on all over Latin:Amefica with regard to Cuban
activities in the different countries, 'I would go to
Brazil, for example, or, for example, of seeing people who
had been connected with Cuban intelligence, and. debriefing them
and so on, and I would not read that Castro's wvisit toc the
Brazilian installation had anything to do with the Kennedy —-
had anything to do with a whole host of things.

Mr. Epstein. No. The issue is whether his visit to the
Brazilian consulate would have had anything to do with --

Mr. Swenson, With getting our attention --

Mr. Epstein., Getting our attention, and indeed, the
veracity of his assertion, that he had learned.of plots ==

Mr. Swenson. I would not attribute that special, signirti-
cance to it because there wers o0 Lany reasons he could have_
done ic.

Mr. Johnston. Let we ygo back to the airecraft. I show
you Direccor Cable B&04 daved 30 November '63, which is the
table .to Mexiso City about this fact, and T call your attentio.

to the upgper left hand correr which would indicate SAS, EOB

TOP SECRET
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nor can I;rédpgéigeZfﬂé?iéigiﬁié..

Mr. Swenson. _
Mr. Johnston. And EOB is what office in SAS?

Mr. Swenson.' I cannot recall what it meant right now,

A
; . 5

Let me see 1f I'can read”tﬁiévfifét.

(Tha Witness reads the doéumeﬁt.)

Mr., Swenson. I'm sorry.- Normally they would have put
down my own group here, SAS/CI. This apparently did not reach
me for some reason.

Senator Schweiker. What does that SAS up there mean?

Mr. Swenson. Well, the SAS referred to the task force,
really, Special Affairs S5taff. They changed the name of thu
task force. And then the slash was to separate it from some
component, and I think that the EOB -- they changed names --
I think that the EOB had to do with a staff which was trying
to engage in positive intelligence pperations against Cuba,
things like AMCANOE and AMLASH, but I really can't tell vou
tite exact destination, but you'll note that it’'did not come
to ny staff,

Mr. Johnsten, Let me ask you, did you recelve informul.ao

about a Cuban-American by the name of Gilberto Policarpo LopesuT!

Mr. Swenson. At the time the name doos not ring an.
regollections,

(Digscussion off the record.)
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Texas into Mexico .on the 23rd of November.

The border had been

closed by Mexican authcrities on the 22nd, after the assassi~

nation, He went to Mexico City, arriving there on the 25th

of November, and on the 27th of chembar departed as the only

Passenger on a Cubana airline flight to Havana._

Do any of those factg —-

Mr. Swenson. They really don't reyister with me now.

Mr. Johnston. Do you ever recall being consulted about
that trip?

Mr. Swenson. I simply have no recollection at all.

Mr. Johnston, Could Yeu have made a centribution on tinz:

baielss,

Mr. Swenson. I would have, let's say, searched through

WARD & FPAUI

the computer runs to see if such an individual had ever been

"a contact of Cuban intelligence service. Other than that, I

I KTl Ty

don't kpow what I could have done because in Mexico Cit there
Y

were people who were there for that purpose.

Senator SChweiker. Here is one of the copies we are

talking about. we just wonder if i helps you to recollect,

(The Witness reads the dacument, )

o, LG 20007

Mz, Swenson. The only thing I can say, Senator, is

when they mention ODEWVY, which is =he Bureau,

17 it was

Siemet, 5.F., Wastun

Cuban affair, any discussicn with the Bureau should have

through me. I do act now have any rocollection of this.

410 Firgy

Senator Schweiker. Here is one referring to something

TOP SECRET
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“Atqthdg“pafticﬁ AT time
he was coming outlﬁf ﬂiaﬁi, ;s X recéli. |

Mr. Johnston. Let me correct for the record. Initially
they have identified -- they thought ha was the same as
Gilberto LopeF who was inALos Angeles. lSubsequenFly tﬁey found
it was not true, S B

Mr, Wallach. Who did you deal with at the Bureau? Did
You deal with Papich or diq you deal with someone direétly?

Mr. Swenson. Usually Papich stopped in my office every
day, every working day.

Mr. Wallach. Did you have any direct contacts with
anyone at the Bureau in the Domestic Intelligence section?

Mr. Swenson. 1 think somesne else came over one time.

don't remember his name, a young fellow who is far lower in L
category than Sam.. The only times I dealt with other people i:,
the Bureau were on those occasions when we had to cooperate

in a joint operation such as their transferring an agent to ne
who was going to send him back te Cuba, that sort of thing.

Hr. Wallach, Prior to the assassination, or immediatel -
abter the assassination, did vou ever sit in on any of the
meetings where Bureau persons were presént and Cuban policy w.:
gencralily discussed?

Ar. o swenscon.  1did not.

Senator Schwelker. We came across soue docugents in the i

that as of about 1261, that the FBI had surveilled about 209

TOP SECRET
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Jwho were'with the Fair Play for

Cuba Committee as possibigab;bah‘intelligenca perscnnel.

Does this ring a bell with you, and what do you recall abody
the information supplied to you by the FBI on the Fair Play for
Cuba?

Mr. Swenson. Well, we received a great deal of informatiorn
Senator, from the Bureau about pecple like this who might be
sympathetic to Cubu. I was not interested in a positive
operation, by function, unless there was a Cuban intelligence
connection, unless there was a way that I could use that to
penetrate the Cuban intelligence service. Other staffs were
interested in it for other purposes, for debriefing them, for
positive intelligence, and anything that could be gleaned, scr:
of a vacuum cleaner appreach. My approach was strictly --

Senator SChweiker. Penetration.

Hr. Swenson. Penetration of the Cuban intelligence
service, or protection of our own resources.

So I did not get involved in that.

Hiow, had one of those individuals had a meeting withAa
known Cuban intelligence officer, tihen [ would have been
concerned and would have become involved.

Senator Schwelrer. Do you regall after the assassinatio.
the Cuban policy reviaw that was initiated by the Director,
after the Xennedy assassination, a resview of the whele Cuban

kolicy of the CIA?

TOP SECRET
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“vague’;recollection of it, but only

a vague recolleé&ion.
Senator Schweiker. Do yéu recall what form it took or
just how it was done?
Mr. Swenson. Welltlmj best recollaction wasﬂ;h;t he wanted
to be sure tﬁat no ona ﬁ;d geég'remiss, and he wénted to take
a look at the scope of the operation before, and whether it

should be maintained at the same level and things of this

nature. I was not directly involved. My own staff's function !
was ¢learcut, and up until the time I left, continued in the i
same form.

Senatoy Schwelker, Was this done through written reporct
to the Director, or now was this done?

Mr. Swenson. 1 customarily -- this is a management
procedure in my own staff -- kept track of how we were doiny, ¢

what we needed,

what we spent, and how effective we were,

and I don't recall any special effort at that time tc give
more than I had already dorne. I think they could have taken
any one of the reports that I submitted, and it would have

sresented the situation as of the <ime,
Senator Schweiker., After the review was completed, did

internal directive as to the future :

the Direector send out an
Cuban policy?
M., Swenson.

|

i

Senator, I just don't remember. 1 am sorry.'
|

Senator Schweiker, Did you have any specific dealings witi

TOP SECRET




Mr. Swenson, 1 remember the name, and that is all, Sena:zof

3 Senator Schweiker. No gspecific case. !
. 4 Mr. Swenson. I don't recall anything specific, If there
:s, 5 had been somebody who was incidentally a member of that group
C r who would have had A connection with Cuban intelligence, I

" would have looked into it, but ¥ don't remember now.

¥

§ I 8 Mr, Epstein. What dig You mean by the word remiss, that

|

%{ [ g 9 part of the Teassessment of Cuban pPolicy invelved the study of i

s .

% - 10 whether you had been remiss? '
O !
<r 1] Mr. Swenson. I think the then Director Mecone then wantasg
—~§ 1z to make sure that nobody had dropped the ball., ror example, {

§ 13 he wanted to know what information hag gonezto the Bureau, l

zi ’ 14 what infornmation the Bureau had Sent us, and where it was. ]

N 15 Mr. Epstein. You nean with respect to Oswald? ’

~ 16 Mr. Swenson. vYes. f

17 “r. Epstein. Were any deficiencies found as a resujt? g

15 . Swenson.  Not that I know of, E

g 10 Ar. Epstein.  Would that be a difforant ki-d of revicw ?

% 20 thaz a policy review? ;

g 5] Sir. Swenson.  oh, Y5, i

; 20 Nr. Epstein. vell, I'm splizzing it ipnte WO categoriax . i

5 *F g - In ozher Words, did we misg something? {
§ ; . . i
g g o4 Nr.oSwenson.  Well, it would be different. 1 mean, wi l
4 i o5 the President iz iisassinated, every bit of effort which couli:: i
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which pertained to it.7‘i.dreW'a blank. I didn't find anything.
Mr. Epstein. What I'm asking you is were there two types

Of ==

Mr. Swansqn. There were two different things.

Mr. Epstein. Two'Aiffere;E types of asséssment made. One
would be what should this agency's policy or this governhent's
policy be with respect to Cuba,-i.e., what kinds of operations
should we.run:hereiiafter, and two, did we drop the ball in the
past?

Mr. Swenson. Well, I would say that this sort of reassaes:s
ment was probably done, and Des Fitzyerald was wrobably involy -
in it at this time. I don't recall that I made any particular
contributicn.

Mr. Epstein. Do you recall whether that included any

assessment of the possibility of the AMLASH operation having

been compromised?

Mr. Swenson. #do, I can't recall anything specific abous |
it. i
Mr. Johnston. Let me ask -- I show you a document
dated 23 November 1963, which is a memorandum for the Acting
Deputy Director of Plans from the acting Chief of the SR
Bivision, which was in Mr. Angleton's staff, and the Suijocy
the contact of Lee Oswald with a member of Soviet KCB assazs: -

naticen department. The contents I don't think are of great

TOP SECRET
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‘bearing’ that thafddoaument mainly

=

is a two~page analysis of the possible significance of Oswald'’

possible contaect with Kostikov and possible Soviet involvement.

My question is, given the fact that the Soviet experts in

counterintelligence would.do &n analysig liké this, why was

‘not SAS tounterintelligence doing a similar analysis?

Mr. Swenson,

I can hardly tell] You more thaniI have on

that subject: I simply had a continual function of looking

at all operations of the Cuban intelligence Bervice. I could

not have done any more than I was doing, so I continued doing

what 1 ~- I never recall seeiny this. }
Mr. Johnston. Dig y

Qu receive any orders to first of ai:

investigate the con

nection between AMLASH and the Kennedy

assassination?

Mr. Swenson. No.

Mr.

Johnston.

Did you receive any orders to conduct an

investigation intc the Kennedy assassinacion?

Hr. Swenson.

No.

HMr. Johnston.  2idg YOU recazive any orders to cocuerate

eithrer with Mr, Winitcen's investigasions or Mr. Argleton'sy

investigation?

Mr. Swenson, Ho. MY cogpuration would have beon Glve:n

had it been asked foi,

Sernator Schweiker, Whern You interviewed AMWHIP, what !

deductions did you draw

out of your interview with AMWHIP
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Mr. Swenson, .I d@dn't_dgaw any specific conclusions that

I can recall, Berator,

S e :

‘or ;iué”to form individualis
‘ : LS e i

g
v

Senator Schwéikéfif‘Did'it“ébnfirm'in any way your fears
that Castro micht have had knowledge of AMLASH's operation?

Mr. Swenson. No, sir.

Senator Schweiker. So You drew no conclusions from your

briefing?

Mr. Swenson. Well, this is a long time later, bhut so0

tar as I can recall, my conclusions were that he was a persch

brone to exaggerate his importance, and that a lot of it was
sort of gossip, and that he was not really what I would have

considered a very effective agent.

Mr. Johnston. Were you aware of the polygraph of AMWH1F:
Mr. Swenson. I cannot recall now.
Mr. Johnston. Were you aware that the polygraph indica::

and AMLASI's ties to Cuban intelligence?

Mr. Swenson. I'm really drawing a BElank on this now.
don't know.
Mr,
General in connection with the report of the Inspectd& Genaral-

office on assassination plots?

TOP SECRET
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Senator Schweiker. For the IG investigation.

3 Mr. Swenson. HNo, because I would have been in Europe

4 at that time,

¥

5 " Mrl Johnston. Did they come to Eufope to ta;ﬁ to you?
5 Mr, Swenson; No.
” Mr. Johnston. Did you come back to talk to Mr. Earman
Y Ju— B lor anyone in the Inspector General's cffics about -~-
. g Mr. Swenson. No. When I came baqk from Europe, which was
:t 10 about the time that I had said I intended to leave the Agency,
w; 11 I had a meeting with the I¢ at the time, with a number of
“'g 12 people, who tried to persuade ne to stay, and I gsaid I was
é 13 ngt interesteqd in staying.
E]

14 There were no specifics that were raised in those discu

o

3

15 sions.

~
Ll
[ 3

16 ‘ Mr. Johnston. You don't recall Leiry interviewed about

assassination plots?

Mr.

Swenson.

Absoclutely not,

o
i - - - Ce

g vg Mr. Johnston. Were you knowledgesbile of the CIA dealings

bl - :l i

b ! . . , i

q 29 with the HMafia and attempis to assassina-e? :

5 © :

Ld . .

£ g | Mr. Swenson. Long after the time, i

W . Mr. Johnston. Not at the time?

"] 22 i

; 1

s o Mr. Swenson. Lony after the time.

] oo .

< 24 Mr. Epstein. How long afterwards?

c ’

. |
ox Mr. Wallach. After the assassination?
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17

-have any real speciflc knowledge about it.

Mr

Epstein.

Swenson.f

v

Mr.

Mr. Epstein. How did you come to be consulted on the
AMLASH problem?’

Mr. Swenson. I don't think it was a matter of my being

consulted. I think it was a matter of my expressing doubts abopt

the AMLASH operation.

Mr. Epstein. How did you learn of it, do you remember

Mr. Swenson. Because his name came up -~ names would
be run through my shop to see if there was a bhearing on

Cuban intelligence pperations, and I had debriefed Cuban

intelligence officers, that is, interrogated them in depth and

had extracted as much informaticon as I could, and one of thw
persons concerning whom I got information was he.

Mr. Epstein. And that information was that he was nou

reliable?

Mr. Swenson. I felt there was gocd reason to doubt his
reliability.

Mr. Epstein. So you would be preparing a respoase too b

name check reguest, 1s that how you would come to learn of

TOP SECRET
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I'm still not‘quite clear on how you learned they had

the assassination plot.

Mr. Peloquin, Can we go off the record for a second?

5 Senator Schweiker. Sure,
(Discussion off the record.)

Mr. Swenson. Mike, trying *o answer your guestion, wher

matters were surfaced at atacf meetings at which I was presan:

I expressed my views.and I would do my homework and I would
go back and check any things which came up.

I wag interfogating intelligence people in the course of

debriefing them as thoroughly as possible, I would disseminace

that information o other reople on the staff, and I believe

that the AMLASH, the results of ny debriefings on AMLASH andg

the purposes for which they intended to use him, I had come

up on both these contacts that I had obtained information

concerning him that was not all favorable, and that at a stalf

meeting his name was mentioned.

r. Johnston. Are memos prepared on chese sraff{

M. bwenson Ho, they gererally werc not
Mr. Johnston. You don't have any recezd of what transg 1-;9
Hr. Bwenson. Yo, becausce gencerally stafr? meetings were

held every day, and the cables wihich came in wiich

WEre

consicered appropriate for discussion were discussed., If ther

was anything that ycu had to note for your purposes, you did

TOP SECRET
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Mr. Wallach. Who decided what cables were to be discussed
or the topic of discussion?

Mr, Swenson. Well, I would raise any cables which had

a counteriﬂtelligence.importance, and which I considered

should be disé&sséd with other people, you know. If we had

staff meetings all day long, we wouldnit get anything done.

Mr. Wallach. Was Helms ever present at any of these

staff{ meetings?

Mr. Swenson. No.

Mr. Epstein. Did there ever reach a point in time when

Y0u received an indication from debriefing intelligence officns

oY in any other way that specifically the AMLASH asgassination

plot against Castro had been compromised?

Mr. Swenson. No. I can't recall any specific.

Mr. Epstein. Do you regall any discussion surrounding

tha

the Castro speech at the Brazilian consulate relating to

yuestion of whether some CIa operation had been compromisad

and that that is what Castro was referring ea?
Hr. swenson. I den't recall and [ have no specific

recollection of that, no.

Mr. Epstein. Following the assassination of President

Fennedy, I think you have testified that there were siar

meetings at which you were rresent and which the issue of

retaliation was --

TOP SECRET
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But I would’ assume now that that might have been mentioned.

Mr. Epstein. Was thére,any specific investigative

.

responsibility or counterintelligence responslbxlity levied

. ot :
vt ] i

or divided or assigned at:those meetinga with respect to
ﬁ'

determining whether or not the Cuban government was involved

in the assassination?

Mr. Swenson. I can't recall any specific gequirement that

was levied on me for example, but it really wasn't necessary.
I mean, it was an obvious thing which T would lock for to

see if there was anything. This was bart of my ongoing

responsibility, and I never found any relationship,

Mr, Epstein. Was an instruction issued to the WAVE

station to devermine that issue?

Mr. Swenson. Possibly. I have no recoliection. Possibiy

it was.

Mr. Epstein. What i'm getting at nere is the questcion

of whether or not that is a logical issus to arize in debric
and a logical issue to be handled by the counterintelligence
vecple 1t it coumes up in he course of

GoTontact with a goure

or an asset as distinguished from specific instructions e}

contact all known sources, informants, £53€ets, and operations

tc determine any and all iaformation bexring on that issue.

¥r. Swenson. I simply cannot reecall anyching specific o

the subject.
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being issued.

Mr. Swenson. No.

Mr. Epstein. Do you recall any discussion or decision

to invdlve or to run a counterintelligenca operation specifically

deaigned to determine that fact?
Mr. Swenson. Ho.
Mr, Epstein. Was it ever considered?
Mr. Swenson. I can't recall that any such was considered.

REally, good counterintelligence operations depend on havineg

something tangible which you can use. So if there was ever

an opportunity for any counterintelligence operation, I would

examine it in the light of the approach which was feasible and

how we could expleit it to the maximum degree. I cannot

recall that there was ever an opportunity to do anything whion

would throw light on the Kennedy assassination.

Mr. Cpstein. With respect to the connection between “ho

and the underworld figures with respect to the assassinao.

ploc.

ME. Swensorn. Xuow ngeoining about thas at all, straionh

hearsay long after chac.

Mr. Dpstein. I would like your nelp in understanding ..

would nov have

seracion

rind of an <

na

Tt

I

nowWledyge of thav xind of an operaticen and the details of

wiio was involved in it would not have been userful or reloev.a..
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assets they had, and if a person was in a position --

Mr. Swenson.

it was never discussedfwigp'mé} and to the best of my knowledge,

underworld contacts had dééur}ed(prior to the Kennedy assassi-

nation and prior to the time. that I became chief of Counter-

intelligence.

Mr. Epstein. Were you aware of who those cantacts were?

Mr. Swenson. At the time?

Mr. Epstein. Right.

Mr. Swenscen. No. I read about it ir the newspapers. I

Mr. Epstein. Were you aware at that time that thore ware
contacts?

Mr. Swenson. At that time, no,

Senator Schweiker,

Mr. Epstein. Yes.

Senator Schweiker.

what relationship did Gen

your roclationship functio

My, Sweason. I woul

gghwelker.

SeNOtar

What he was doing, I
ilow it was sec up and one
was overall coordinator,

TO

“from a counterintelligence atandpoint—in ordef for you in your

general business to determine'what sources the Agency had, what

I believe it might have been relevant, but

wtl

Have you finished your point, Mike?

Can you just very briefly recall

aral Lansdale and HONGUOSE have o
nally, oryanlically, or structurall . ?
d say tihere was none, Senator.
Hone?
R
have heard different versions »f
VErsion was tliat at one poeint v

including the TIA component. The :
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25

t he was really working primarily

with Defense and State and other non-CIA agencies in his
MONGOOSE work.

What is your best recollection of that?

Mr. Swenson. I had no occasion to meet with him or
participate in any discussion with members of his group, but
There was

Des Fitzgerald certainly knew him and met with him.

no, let's say, reporting function by anybody in the Agency that

I knew of to Lansdale,

Senator Schweiker. In other words, Des Fitzgerald --

Mr. Swenson. Did not report to hinm.

Senator Schweiker., On a regular basis or rather not

a regular basis? In other words, it was sort of a separace

operation from what you recollect?

Mr, Swenson. My Lest recusllection --

Senator Schweiker. And just coordinated,

Mr. Sweanscon. Yes.
vr. Johnsvon. Let ne ask you first of all, was Raul
Roa, Jy, ==

Hro.o o uwenson. Was ha ownal?

My, Johnston. LGl, or was ae suspected ol beliyg O0GL7

Mpr. Bwensoh. I was veroy hazy on that, 1 was very

interescec in faul Koa, Jr., baecause possibly he could

provide useful inteliliyence, out 1 cannot rucall

was anything that really indicated he had an

TOP SECRET
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function.

Mr. Johnston. How about Carlog Lachuga, who was Raul
Roa's successor at the United Nations, was he DGI?

Mr. Swensen. I think there was suspicion that he was,
but I don't think we had positive information.

Mr. Johnston. Do you recall the name of Charles Santoes
Bushe, who was one of the founders of the Fair Play for
Cuba Committee?

Mr. Swenson. It doesn’'t ring a bell with me now.

Mr. Johnston. Let me ask you finally, 4id Mr. Fitzgerald

a principal deputy on Cuban matters?

Mr. Swenson. Well, you're talking -- you see, Des

Fitzgerald for a time succeeded Bill Harvey as Chief of the

rask Force when it became Special Affairs Staff. Subsequentl. .

the Special Affairs staff was reincorpcrated in the WH
Divisien. At that time Des Fitzgerald became the Chief of
WH, and John Hart became the Cnief of the SAS component. 50
$AS became like bigger than any Lranch, put szill resﬁondin;
o Chiaf, W8, which it had not before.
dorngeon. In devenber 1963 did he have 2 princliia.
swengon. sovember of
1 don't think 3o, ho.
Genator Schweiker. Does a Cuban intelligence agént

the name of Ruiez, R-ua-i-: ring any bell with you?

TOP SECRET
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Ruiz?” Senator, it does

me now., At the time it might have, I don't know. It is a rathg

common.:nane, Senator.

Senator Schweiker. So you wouldn't know offhand if that

was a particular Cuban in the intelligence crganization,

Mr. Swenson. I wouldn't know.

Senator Schweiker. There's an allegation that he was in

Dealey Plaza that day. I want to make clear it is just an
allegation,

Mr. Swenscon. I have no recollection.

Mr. wallach. Uo you have a recollection of any suspecte

Cubar agents being in the Ualias axes the day of the assassi-

nation?

Mr. SwWenson. No.

Mr. Wallach. %¥Not that they had anything to do with the

assassination.
I
Mr, Swenson. I do not.

HMr. Wallach., Lec me go bacn 2 second to a line of

guastlioning that Mr, bg

Do oyo raecall ai oany of the L2evlagh, tie stafi meetin o

ar otherwise, immecdravely after ths assassination, and

shortly afvey the assassination ol President Kennedy, wheti:

there was any discuss:on as ve A, vhnether one CIAa had

jurisdiction to lock into the as:sassination and te inves.o. .

P
Y30

the assassination, or i, whether it was just tne Fol's
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“to.any requests from the FBI.

In all fairness -- well, I'm'sorry. Just go ahead and

—

answer the gquestion.

Mr. Swenson, Well, I remember we had a number of

discusagiona, many 6f which wera informal at the time.
(Discussion off the record.)
Mr. Swenson. In answer to your guestion, there were

never discussions as to who does what and so forth, but
@

let's say it was very c¢lear in my mind as to where, what the

Agency's role was and what the Bureau's role was.

dr. Wailach. What was that?

JAr. dSwenson. Well, the DBureau was concerned, in my wvie

W,

with Domestic Intelligence, and we were supposed to be concc

with foreign intelligence.

Mz. Wallach. We have heard testimony from other high iecwo

CIA ofiicials stating that insofar as they were-concerned,
the investigation oftthe assassination of President Kennedy

wag an FBI matter.

Was that ever told to vou or discussed i YOUr presencds.

Mr. Swenson. 1 don'u think anybody nad to tzll me, b.r

I woulc assume that this was discusscd at the time. E wac

certainly a matter of interest fo me. [ saw 3am Papich

daily. I felt sure tnav it was prizarily the Buresau's juri..-

dicticn to investigate within the United Stacves, ¥es, and

my role would nave been Lo see if there was apything that !
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: could confrf%ﬁégAffém tﬁe atinapofht of Cuban intelligence
g ) connections, ,or possible connections,
E 3 . Mr. Wallach. But as your role vis-a-vis your normal
4 job, and any information You may have picked up, is that
5 correct?
6 Mr. Swenson. ﬁhaé éo yéﬁ mean by my normal job?
7 Mr. Wallach. Heli, let me go back.
i a Did you ever receive, . or-are you ever aware of anyone
o g ever receiving in the CIA specific instructions to in§estigate
;: 10 the assassination of President Kennedy?
o 11 Mr. Swenson., That has been asked before, and it has beon
“"? 12 | answered.
g 13 Mr. Wallach. Well, I'm asking it insofar as you are
: concerned, was it ever issuéd anywhere?
S 15 Mr. Swenson. (Wods in the negative.)
t~ . .
186 Mr. Wallach. I take it you are not aware of any
investigation conducted by the CIA.

1a| Mr. Swenson. aAnd I don't specifically recall Whitten's
- - ni ;
g 10!? heading the particular gyroup. '
o~ T '
] H . - B
a ﬁ(E! Senator Schweiker. Jr Angleton? ,
g |
& i . :
£ oy Mr. Swenson. Or Angleton. [ do recall making sure
: [y l: 1
: [ o . o T
u pp | that the information which had come to ma or passed throuy: '
Iy - 3
- i
i o oM, that thoere was notiting which had been left our.
v -
2 3
E 24|j Mr. wWallach. Did you tell Papich about AMLASH?
z ‘

Mxr,

Swerson. I dun'c think so.
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Mr. Wallach.' bo You know iflﬁapich knew about AMLASH?
Mr. Swenson, 1 don't know.

Mr. Wallach, 1s there a reason why you didn't tell him

Pnonas (Aseg 202

about AMLASH?
Mr. Swenson. I don't think that was the type of informa-

tion which I would have diécussed with him,

|
Mr. wWallach. whoe might have discussed that type of inior—[
mation with him?
Mr. Swenson. Des Fitzgeraldqd. Sam's normal contact witii-
the Cuban task forcevor SAS was myself, but there were time:
when he talked to Des or nes talkeq to him.

Mr. Wallach. Do You know whether or hot the Bureau at

4
2
N
&
]
£
<
]

any tine until recently knew about the AMLASH aperation?
Mr. Swenson. I don't Know. I woulg doubt i,
Nr. Johnston. lLet Me ask you just one last question, andg

I guess we've gone through pretty much your testimony about

and your Concept. Let me restate what I thinx You have

testified, and that iy that az least in Your mind, that VU
drew a connection, the possibility of 4 connaction betweer
the AMLASH operation and the assassination ©f Fresident
Rennady.
Hr. Swenson, I wouldn't soe e Gaite thas WAy,  whas
nat withoug g Spucific secslicotion,

wolid tie e two Ltogetiter. Ny role was to consider all

410 Faret Shiees, 5.E. Wastunytan, C.C. "popa

Possibilities, ang I think I wouid have conizidered that
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among others, but I don'ﬁ‘tecall'anything specific relating

or tying the two together.

Mr. Johnston. Would you quarrel with individuals who had
the same knowledge you did =-- and You have testified that they
did not draw such a connection?

Mr. Swenson:" That they did not draw a connection?

Mr. Jchnston., Yes, |

Mr. Swenson. I couldn't quarrel with them, no.

Mr. Johnston. 1In other words, you think knowledgeable
officials, knowledgeable of both the Kennedy assassination
investigation and of the AMLASH operation --

Mr. Swenson, I think iv would have been 1oéical
them to consider that there could be a connection and
have explored it on their own.

Mr, Johnston. But therefore You say it would not seem
logical for them to testify they drew no connection.

Mr. Swenson. Well, I'm not Sayinyg tnat,

Mr. Peloguin. Let me just sav that I think
semantic difficulty there.

Hdr. Swenson.  Plainly spearing, everybody's imaginatio:n
is different, My job, I hac nany, many years in intelligencw,
going back to pre-Pearl Harbor, so perhazs I had a devious
mind s0 I would consider such things., I =hink tha: MaAny pod ...
iust never considered it.

Mr. Johnston. Finally, let me ask FOU, Knowing that Cis

TOP SECRET
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had a special group to investiga
I ask you how they could have cénductea that investigation

thoroughly if, A, they didn't know about the AMLASH operation --

Pnone (Areas 202}

Mr. Swenson. 1 really can't respond because I can't
remember the group or what they did, or I can't recall any.
with them about it. . S

Mr. Johnston. AsS a counterintelligence expert, could you
nave conducted an investigation if you did not know about thu
AMLASH operation?

Mr. Swénson. 1 think I would have considered it had I

had that role. I didn't have it.

genacor sSchwelker. I gave you a wrong name there. How

about Raul Diax, A-a-u~1, L-i=-a-z, as a Cupan intelligenos

P T ey

waRD B PAUL

»

agent.

H

3]

1
i
i

Mr. Swenson, 1 think ne might haveubeen, Senator. Thu
mame sort of stirs a faint recollectien.

Ssenator Schweiker. The name was incorrect before.

an allegaticn that he was at Dealey Plaza. If he were

pictured somewners, would you atrtach much significarnce

Sswenson. 1 wouldn't know, SB2natol, wizhout knos s
mere about his packyrouand. 1'a have w0 see
relationship he had oo cuban intelligenie.

saenator Schwaikel. Dig you ever Lhear aof a corris

410 Farsl Street, 5.€ |, Waitnngtan, 0n.C. 20003

e | Bishgp or 3 ishiz who was acting in some capacity with T
2% }
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exile group?

Mr. Swensonh. Mérris Bi;hopf

genator Schweiker. Bishop or Jjust Bishop as a codae name
or either the name of a Bishop o Morris Bishop?

Mr. Swenson. I don't recall.

senator Schweiker. It doesn't ring any Eell at all?

Mx . Swenson.- {rlods in the negative.)

Mr. Epstein., What other assasination plots; if any, were

you aware of against Castro that were being planned by the

cla other than AMLASH?

ﬁ Mr. Swensan. 1 think iiat was tne only one that 1
| personally Knew about at the time. I think there might have
been one sther. My stand was the same o this generally.
Mr. Epstein. pid the other one have the same security
problem involved?
Myr. Swenson. I don't recall that it did. Really, T don
‘ have any keen recollection of anything on this. If there were
somethiny significant tinat would have aunurged, 1 would tell you

pecausae [ would have repembered it.
.

Wr. Dpatein. At any of the meetings or discussziosns thar
Followad prasident Kenneay's assassinatiorn, was any concern
cver exprassed that ab iavescigation of wossible Lunan
cies miyght restit in exposing cne Cisa's plon to ngsassinace

Swensodin. sbhsolutely not. I éon't think any friend of

TOP SECRET
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mine would have;con%idered that at all. They wouldn't have
cared.
Mr. Epstein. They wouldn't have cared if the CIA's 1

plots to assassinate Castro were exposed?

Mr. Swenson. Not if that had a bearing on.the assassinatidn

of the President. 1'd say there was no attempt on the part ol |

ény people I knew to cover up anything which would be embarrassi
ing, if that's what you're getting at.
|

Mr. Epstein. Well, my guestion also relates to your own i
‘operation in investigatiny possible connuctions.
Would -- l E
Mr. Swenson. Had I found a cunnection, @ would have |
surfaced it immediately.

Mr. Epstein. 1 understand, but in the decision as to whe o

leads to set out or what breadth to give to the exploraticn

of tnat issue, or what assets to contact, would not an issue
involved in how broad to carry that be involved with the guest:
of wnether it would compremise an ongoiny CIA operaticn?

Mr. Swenson. 1 suppose 1t would be an element. I Ly, tu

| consider everrthing LE ' odesng it. But it would not nave .
deterrcd me.

| Mp. Epstein. were tne Agency personngl attached to the |

itiami office aware of the securicy problems involving AMLABH

and che possibility that chat agyency plot might have baen

compronised?
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Mr. Swenson. I can't recall épecifically. Insofar. as

people located at the WAVE station who had any participation

or connection with it are concerned, I would have seen to

it that they were alerted concerning any misgivings 1 had.

Mr. Epstein. Would that haveincluded every person connecty

with WAVE station that was interrogating Cuban intelligence

assets? ‘

Mr., Swenson. Well, 1 wouldn't have gone to talk to

everybody there, but there was a CI staff at the WAVE station
witich reported to the then Chief of Station at WAVE, and in
a dotted line function reported to me, and [ certainly lookad

at everything that they were doing, and when I had misgivings

1 would go there and express chem.

Mr. Epstein. Do you remember discussing the possibility

of the insecurity of AMLASH being the subject of discussion

between you and the Chief of the WAVE station?

Mr. Swenson. I have no apecific recollection.

Mr. Epstein. Did you have any contazt with the Warre:

Conmmission?

Mr. Lwenzgoen.  done.

Mr. Epstein. Do you racall who dic?

Mr. Swenson. 1 do not.

M. Hystein.‘ was any regulremens ever levied on vwou

for informatign bearing on thae assassination to be suwplic. .

the warren Conmission?
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Mr;.5wenson: ﬁdtth;tnI éan recall.

Mr. Wallach. Were you ever at any time learn or
pick up knowledge that Castro might possibly have sent teaons
of persons into the United States, for sabotage wmissions or
otherwise, in mid-'63 or late '63 in retaliation for the
sabotage attempts against -=

Mr. Swenson. HNot in retaliation, no.

Mr. Wallach. Well, how about just for sabotage here?

Mr. Swenson. Well, I think he -- the teams which he
sent in of which I am knowledgeable, were sent for the purp«.:
of intelliyence collection or penetration of anti-Castro =rco
within the United states.

Mr. Wallach. Were you ever aware, ar are you aware Thit
sometime —-- 1 cannot recall the date, it was '6l or 62,

Mr. Epstein. '62.

Mr. Wallach. '62. they were run out of Mew York, whionh
was later intercepted, caught by the FBI, that there was
an assassination attenpt peing run by DGI anc certain pers..d
within tne uUnited States?

Is tnat a fair guesuion?

My, SWCRsSon. 1 ophink in L3962 we dian’t XKoow LT

=

wallach. Cuban iagslligence.
uy . Swe.son.  well, whav chey uscd to call Cuban

intelligence which was, you wpow, our knowledye early on

TOP SECRET
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gulte fragﬁentary.‘ We i;arned about the Cuban'inteiliéence
function through the defection of a rather well-placed person
whom I debriefed at great length, and I never got from him
anything whicﬁ is germane to what we are discussing here.

Mr. Johnston., What was his crypt?

Mr. Swenson. AMMUG-1l.

Mr. Wallach. In any event, the FBI did through a well-
known Cuban in New York Ccity, intercede and stop assagsination
plots against certain -of the anti-Castro leaders.

was that ever called to your attention in '62?

My, Swenson. 1 can't racall that.

Mr. Epstein., Just one mare yeneral --

Mr. Swensoin. 1t might have been prior to the time thal
I went to the Counterintelligence group.

wr. Wallach. Generally, can you descrine for us from
your knuwledge, what you know, if anything, about the Mafia
or Hafia-run operaticns in Cuba in '637

Mr. Swoenson. o knowledgue.

wailach. XNoO knowledye?
Swensoii. absolutely none.
that an igsue thas was over consilucyad
Ly Four opuRration ssrbility . fsr oassassination
PULTOSCeS necessariiy
1 had no xnowledye ci it a

I would not have looked on it with great fzvor anyway.
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éaying jﬁﬁg;operation .-
Mr. Swenson. I didn't know about it, had neo conneétion
with it, and I have no firsthand knowledge.
Mr. Epstein. And it was never c?nsidered as a method of
counberintelligencé activities by your.--
Mr. Swenson. Not by meé, no, or my staff.
Senator Schweliker. Well, we want to thank you very

much.

I think we have pretty well exhausted ourselves. 1 hope
you are not too exhausted, ir. Swenson. Wo appreciate your
copperation in coming here this morning.

1
Mr. Swenson. Very giad o have been huore.

(Whereupon, at 11:52 o'clock a.m., ¢l interview in £he

above-entitled matter was coucluded.)
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